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88498436سرويس فرهنگي

در نام�ه فع�الان صن�ف انیمیش�ن به 
رئیس جمهور يكسري معضلات حوزه 
انیمیشن و درخواست هايي مطرح شده 
اس�ت، برايمان توضیح دهید كه دقیقاً 
چ�ه مطالباتي درباره انیمیش�ن وجود 
دارد كه نی�از ديديد ب�ه رئیس جمهور 

نامه بنويسید؟ 
در ايامي كه همه جاي دنيا با ويروس كرونا درگير 
و بس��ياري از كس��ب و  كارها دچار ركود شده اند. 
فعالان حوزه انيميشن هم از اين قاعده مستثني 
نيستند و در ايامي كه استوديوها تقريباً تعطيل 
هس��تند، انيميشن س��ازان به صورت دوركاري 
در حال انج��ام و پيگيري هاي فعاليت هايش��ان 
می باشند. شايد به همين علت است كه انيميشن 
جزو معدود حوزه هايي است كه توليداتش دچار 
وقفه زيادي نشده و به مش��كلي برنخورده است؛ 
حتي مي توان اقداماتي را انج��ام داد تا توليدات 

انيميشن پرقدرت تر هم انجام شود. 
ايجاد يكسري زيرساخت هاي اينترنتي 
از جمله مواردي اس�ت كه در اين نامه 
مطالبه ش�ده اس�ت، فكر نمي كنید كه 
در شرايط فعلي وجهه عملیاتي نداشته 

باشد؟
از يك طرف ما به صورت دوركاري در حال انجام 
فعاليت هستيم و از طرف ديگر معمولاً پروژه هاي 
انيميشن خروجي شان فايل هاي حجيم و بزرگي 
هس��تند كه ب��راي نقل و انتقال آنها ب��ه اينترنت 
پرس��رعت و يك حجم مصرف��ي ارزانقيمت نياز 
داريم، براي اينكه اين رد و بدل ش��دن اطلاعات 

دچار مشكل و وقفه نگردد. 
بعض�ي از ش�ركت هاي ارائه دهن�ده 
خدمات اينترنت يكس�ري طرح هايي 
مثل اينترنت پرسرعت مخصوص بعضي 
اقشار خاص مانند معلمان، خبرنگاران 
و... ارائ�ه مي دهند، آيا ب�راي حوزه اي 
مثل انیمیش�ن كه نیازمند حجم بالاي 
اينترنت و ترافیك مناسب است، طرح 
خاص و ويژه اي طراحي يا ارائه نش�ده 

است؟
متأس��فانه تاكن��ون خي��ر. اساس��اً يك��ي از 
درخواست هاي ما اين است كه چنين مسئله اي 
براي توليدكنندگان حوزه انيميشن تعريف شود تا 
دوستان فعال در اين حوزه بتوانند از آن بهره مند 
ش��وند. چه اينكه وجود چني��ن امكاني مي تواند 
توليد انيميش��ن را خيلي پررونق تر از قبل كند؛ 
مخصوصاً در همين ايامي كه ممكن است بسياري 

از كسب و كارها دچار مشكل شده يا بشوند. 
در بخشي از اين نامه به حجم اينترنت 
و ترافیكي كه در من�ازل مورد مصرف 
است، اشاره كرديد، اگر قرار باشد حجم 
و ترافیك موردنیاز براي تولیدكنندگان 

انیمیش�ن در نظ�ر گرفته ش�ود، طرح 
و ش�یوه مقبول فعالان اي�ن حوزه چه 

شرايط و كیفیتي بايد داشته باشد؟
طبيعي اس��ت به دليل ش��رايطي كه در مسئله 
قرنطينه پيش آم��د، مصرف اينترن��ت كاربران 
مختلف اعم از خانگي و غيره بالا رفت و به همين 
علت سرعت و كيفيت اينترنت افت زيادي داشت 
كه البته دليل و علتش را هم عرض كردم. وقتي 
اكثر م��ردم براي مراع��ات ش��رايط قرنطينه در 
خانه هايش��ان ماندند، به طور طبيعي و به دليل 
مصرف بالا، سرعت و كيفيت اينترنت هم پايين 
آمد. به هر حال در يك چني��ن فضايي بچه هاي 
تولي��د انيميش��ن همچن��ان مش��غول توليد و 
فعاليت هاي حرفه اي شان بودند. منتها نوع مصرف 
اينترنت در اين حوزه با حجم مصرفي دور كاري 
ديگر مشاغل قابل مقايسه نيست؛ مثلًا يك فايل 
يك دقيقه اي انيميشن ممكن است در حدود 30 
يا 40 گيگابايت حجم داشته باش��د و از آنجايي 
كه حجم فايل ه��اي توليدي معمولاً س��نگين و 
بالا هستند، طبيعي اس��ت كه ترافيك و سرعت 

كنوني اينترنت نتواند پاسخگوي تراكنش، ارسال 
و درياف��ت چنين فايل هاي س��نگين و حجيمي 
باشد. خيلي از شركت هايي كه خدمات اينترنت 
ارائه مي دهند، بخش قابل توجهي از درآمدشان 
از محل فروش پهن��اي باند و مصرف اس��ت كه 
در ي��ك چنين فضاي��ي دس��ت توليد كنندگان 
انيميشن كه مجبورند يكسري فايل هاي حجيم 
و بزرگ را ارسال يا دريافت كنند به شدت بسته 
مي شود. آن چيزي كه ما در اين نامه به آن اشاره 
كرده ايم، اين است كه الان و در فرصت پيش آمده 
مي توانيم توليدات انيميش��ن را افزايش بدهيم 
و آن را پررونق ت��ر از گذش��ته كني��م. در واقع ما 
مي توانيم از تهديد ايجاد شده كرونايي بهترين و 

حداكثر استفاده را ببريم، ولي به هر حال ما براي 
چنين كاري به اينترنت پرسرعت و حجم بالا نياز 
داريم. چون همانطور كه گفت��م فايل توليدی و 
حجم اطلاعات رد و بدل شده در عرصه انيميشن 

اساساً بالاست. 
در فضاي سايبر معمولاً برای جابه جايي، 
ارس�ال و دريافت فايل ه�اي حجیم و 
اصطلاحاً س�نگین از ابزاري مانند زيپ 
يا همان كمپرس كردن فايل ها استفاده 
مي ش�ود. آيا از اين ابزار ه�م مي توان 
براي رد و بدل كردن فايل هاي تولیدي 

انیمیشن استفاده كرد يا خیر؟
نه اصلًا. اينجا موضوع بح��ث در مورد فايل هاي 
تصويري است كه قبلًا فرآيند فشرده سازي روي 
آنها صورت گرفته و گاهي اوقات اساساً نبايد در 

مورد آنها از فرآيند فشرده س��ازي استفاده شود؛ 
چون كيفيت آنها را پايين مي آورد. زماني كه در 
يك استوديو همه افراد در حال كار روي يك پروژه 
هستند، تمامي متريال يا آن محصول بصري كه 
توليد مي شود همه سعي مي كنند تا آن محصول 
را در بالاترين سطح كيفي حفظ و نگهداري كنند. 
بنابراين موضوع فشرده سازي كه باعث كم حجم 
شدن تصاوير بشود، نبايد روي آنها اتفاق بيفتد. 
ببينيد الان س��ايت هاي زيادي وج��ود دارند كه 
در حال ارائه خدمات نماي��ش فيلم به مخاطبان 
هس��تند و ممكن اس��ت كه حجم يك فيلم يك 
ساعته اي كه شما آن را تماشا كرده ايد، نهايتاً به 
يك گيگابايت برسد؛ خب اين در زماني است كه 
آن فيلم قبلًا تحت فرآيند فشرده سازي يا همان 
كمپرس شدن قرار گرفته و تا آنجايي كه كيفيت 

تصاوير آن فيلم آسيب نبيند از حجمش كاسته 
ش��ده ، اما در مورد فضاي توليد كه هنوز مراحل 
تكميل يك فيلم كامل نش��ده  است، نمي توانيم 
فايل ها را فشرده س��ازي كنيم؛ چون كيفيت كار 
از بين مي رود. شكل كار به اينگونه است كه يك 
نفر فايلي را براي انجام مرحل��ه بعد تكامل اثر به 
نفر بعدي ارس��ال مي كند و آن شخص هم بعد از 
انجام كارهاي لازم مجدداً فايل را براي ش��خص 
بعدي ارس��ال مي كند. به دليل وجود يك چنين 
چرخه اي در توليد انيميشن است كه لازم است 
كيفيت فايل توليد ش��ده براي طي مراحل فني 
مختلف در بالاترين س��طح حفظ شود تا نتيجه 

نهايي براي مخاطب قابل ارائه باشد. 
با توجه به صحبت هاي شما آيا نمي توان 
از حافظه ه�اي همراه مانن�د هاردهاي 
اكسترنال با ظرفیت هاي چند ترابايتي 
براي جابه جايي فايل هاي تولید ش�ده 

توسط انیمیشن سازان استفاده كرد؟
ش��ما فرض كنيد چندين نفر به صورت همزمان 
در حال كار كردن روي يك پروژه هستند. وقتي 
اين افراد در يك جايي مثل يك استوديو و در كنار 
هم در حال كار هس��تند و هر كدام از آنها ضمن 
دسترسي به يك منبع مش��ترك مشغول انجام 
مراحل يا فرآيند مربوط به حوزه كاري خودشان 
هستند. اين در حالي است كه هر كدام از آنها به 
نسخه اي دسترسي دارند كه آخرين مراحل كار 
روي آن صورت گرفته است، حالا شما تصور كنيد 
كه قرار باشد محتواي توليد شده دست به دست 
بين افراد مختلف بچرخد! ضمناً بايد به اين مسئله 
هم توجه داش��ته باشيم كه بس��ياري از نخبگان 
حوزه توليد انيميشن در شهرستان هاي مختلف 
كشورمان حضور دارند و ممكن است بنابر دلايل 
زيادي امكان حضور در يك اس��توديو را نداشته 
باشند. حالا اگر در ايامي كه شيوع ويروس كرونا 
باعث تعطيلي و توقف مشاغل زيادي شده، چنين 
فضا و فرصتي براي حوزه انيميش��ن ايجاد شود؛ 
قطعاً مي توان هم راستا با شعار امسال كه »جهش 
توليد« است، شرايط ايجاد اشتغال را براي جوانان 
متبح��ر و خوش فك��ري كه در شهرس��تان هاي 
كشورمان سكونت دارند، نيز فراهم كرد. كما اينكه 
همين الان هم چنين مسئله اي وجود دارد، اما با 
درصد و غلظت كمتري كه مي توان با انجام برخي 

مساعدت ها آن را پررنگ تر و بهتر از قبل كرد. 
در يك�ي از بندهاي نامه اي كه منتش�ر 
ش�ده اس�ت، به موضوع درخواس�ت 

اختص�اص دادن يك ش�بكه مس�تقل 
تلويزيون�ي ب�راي انیمیش�ن اش�اره 
كرده اي�د، اي�ن در حال�ي اس�ت ك�ه 
شبكه هاي مختلف س�یما ممنوعیت يا 
محدوديتي براي پخش آثار انیمیشني 
ندارن�د؛ حتي به عن�وان مثال ش�بكه 
كودك و نوج�وان )نه�ال( تقريباً اكثر 
اوقات در حال پخش انیمیش�ن است. 
آيا به نظر ش�ما طرح اين درخواست با 
محتواي تولید شده انیمیشن در داخل 
كشورمان هم سطح است و اساساً حوزه 
انیمیش�ن توانايي پش�تیباني و تأمین 
محت�واي مورد نیاز چنین ش�بكه اي را 

)در صورت ايجاد( دارد؟
درخواست و مطالبه اينكه ما يك شبكه اختصاصي 
براي انيميشن داشته باش��يم، مربوط به امروز و 
ديروز نيست، بلكه از مدت ها پيش چنين بحثي 
را مطرح و مطالبه و بارها و باره��ا از طريق افراد 
مختلف طرح موضوع كرده اي��م. از طرفي به نظر 
بنده خيلي هم مورد نياز اس��ت؛ چ��ون كيفيت 
توليدات انيميش��ن ايراني بدون هيچ اغراقي در 
سطح و تراز كشورهاي مطرح جهان است. معمولاً 
اغلب كش��ورها چندين و چند شبكه اختصاصي 
براي توليدات انيميشن خودشان دارند. تلويزيون 
در حال حاضر به عنوان بزرگ ترين سفارش دهنده 
انيميشن كشور است و در اين چند سال اخير هم 
نگاه مثبتي به فضاي انيميش��ن داشته كه اخيراً 
در رابطه با نح��وه آموزش و چگونگ��ي مقابله با 
ش��يوع ويروس كرونا سفارش��ات زيادي داشته 
اس��ت. از طرفي ديگر ما هم پتانسيل زيادي در 
حوزه توليد انيميش��ن داريم؛ ضمن اينكه ما در 
هيچ كجاي اين نامه از كمك بلاعوض و... حرفي 
نزده ايم و اگر درخواس��تي هم مطرح شده است، 
مبني بر اين گفته شده كه سطح خدمات كنوني 

را بالاتر ببرند. 
اما در بند چه�ارم اين نامه نوش�ته ايد 
» تأمین منابع مالي و سرمايه در گردش 
ش�ركت هاي تولیدكنن�ده انیمیش�ن، 
مي توان�د از طري�ق مس�یرهاي بانكي 
مناسب همچون وام هاي قرض الحسنه 
تسهیل گردد و...« اين به معناي كمك 
مالي است؟ اساساً انیمیشن اگر پشتوانه 
مالي نداشته باشد، نمي تواند در رقابت 
با تولیدات ديگر كشورها شانسي براي 

موفقیت داشته باشد. 
اين ب��ه معناي اين نيس��ت ك��ه بيايي��د و مثل 
بخش هاي ديگري مانند سينما به ما پول بدهيد. 
من از آنجايي كه در فضاي س��ينما و انيميش��ن 
توأمان فعالي��ت مي كنم تا ح��دودي از هر دوی 
آنها اط��لاع دارم و مي دانم كه در حوزه س��ينما 
چه پول هايي هزينه مي شود. چيزهايي كه ما در 
اين نامه به آنها اشاره كرده ايم، مسائلي است كه 
مي تواند باعث رونق بخشيدن به اين هنر و صنعت 
ش��ود و فكر نمي كنم در بين درخواست هاي ما 
مطالبات نامعقول و غير منطقي وجود داشته باشد، 
به همين دليل اميدوارم كه مسئولان با مساعدت 
و كمك هايي ك��ه شايس��ته توانايي هاي فعالان 
اين حوزه و نيز توليدات عالي عرصه انيميش��ن 
كشورمان است، زمينه س��از كسب موفقيت های 

جهاني انيميشن هاي ايراني باشند. 

    مصطفي شاه كرمي
1۲۳نفر از فعالان صنف انیمیشن شامل اعضاي هیئت مديره انجمن صنفي 
كارگري انیمیشن اس�تان تهران در نامه اي سرگش�اده به حجت الاسلام 
حسن روحاني، رئیس جمهوري خواس�تار تأمین برخي از زيرساخت هاي 
فني تولید انیمیشن به ويژه در دوران بحران كرونا شدند. در همین رابطه 
»جوان« با امیر سحرخیز، رئیس هیئت مديره صنف انیمیشن استان تهران 

گفت وگو كرده است. 

   حسن حقیقي 
ش��بكه نس��يم عيد نوروز خوبي را پش��ت سر 
نگذاشت. يكسري برنامه پرسر و صدا و پرهزينه، 
ام��ا كم بيننده ب��ه اضافه برنامه هاي��ي تكراري 
و نچس��ب كه ش��ايد در كمتر بيننده اي شوق 
انتظار فرا رسيدن هرچه زودتر ساعت پخش را 
ايجاد مي كرد. پس از اين ايام هم شرايط تغيير 
چنداني نكرد و نسيم برنامه تازه اي رو نكرد، اما با 
شروع ماه مبارك رمضان بالاخره اندك تغييرات 
اميدواركننده اي با پخش برنامه هايي مثل كتاب 
باز، خونه موني، بي انتها و رانما ايجاد شد تا پس 
از مدت ها شاهد برنامه هايي از اين شبكه باشيم 
كه تنها از روي اجبار به تماشايش��ان ننشينيم. 
برنامه هايي با نگاه و مضامين متفاوت، ولي داراي 
اشتراك در يك ويژگي كه همان جلب توجه با 

هزينه اندك است. 
  كتاب باز

»كتاب ب��از« البت��ه تجربه جديد اين ش��بكه 
محسوب نمي شود و به شكل معمول نبايد اين 
موقع از سال توليد و پخش مي شد، ولي با تدبير 
و تصميم درست در قالب ويژه برنامه براي ايام 
ماه رمضان ساخته شد و به واقع چه زماني بهتر 
از اين ايام كه مردم به سبب شيوع كرونا و حضور 
در خانه، بيشتر از هر زمان ديگري براي مطالعه 
كتاب فرصت دارند. نكته قابل توجه »كتاب باز« 
در س��ری جديد به طور حتم شنيدن چگونگي 

گذران دوران خانه نش��يني از زب��ان مهمانان و 
تجربه شيب صعودي مطالعاتي آنها و همچنين 
تحولات روحي و رواني ش��ان در اي��ن ايام بود. 
بخش دلپذير ديگر در اين س��ری معرفي فيلم 
و مستندهاي ديدني و آثار موسيقايي شنيدني 
در هر قسمت در كنار حضور كارشناسان ثابت 
برنامه اس��ت كه بر رونق هر چه بيشتر »كتاب 

باز « افزوده است. 
  خونه موني

»خونه موني« اما برنامه جديد شبكه نسيم است 
كه علي مسعودي آن را تدارك ديده و در همين 
قسمت هاي اول توانس��ته بيننده هاي فراوان و 
پيگيري را با يك ايده ساده در اجرا و احتمالاً با 
هزينه اي كم با خود همراه كند. اصولاً وقتي در 
ساخت برنامه اي پاي ارائه و نمايش استعدادهاي 
مردمي و عمومي مث��ل آنچ��ه در عصر جديد 
موردنظر قرار گرفت، وسط باشد، تقريباً نيمي از 
مسير توفيق پيموده شده است؛ چراكه بيننده 
با آيين��ه تمام نمايي از تصوير خ��ودش روبه رو 
اس��ت كه با اس��تفاده از آن می تواند امروز يك 
شركت كننده و فرداي خويش را در آن مشاهده 
كند و چه چيز جذاب تر از تماشاي روياي ذهني، 

اما دست يافتني در قاب تلويزيون. 
مي ماند نيمي ديگر از مسير توفيق كه به نحوه 
اجرا و ارائه ايده اي كه محصول ذوق و س��ليقه 
سازندگانش است، باز مي گردد. علي مسعودي 

تا اينج��اي كار در س��اخت برنام��ه اي كه ايده 
اوليه اش به نوعي محصول وي��روس كرونا و در 
خانه ماندن مردم اس��ت، موفق عمل كرده و در 
فضايي صميمي با داوري فيلم هاي ارسالي مردم 
از طريق چهار داور ثابت و اس��تفاده از يك داور 

مهمان جهت عدم يكنواختي، به نوعي بيننده را 
نيز شريك تفكر و سنجش درباره درست و غلط 
بودن قضاوت داوران كرده است. »خونه موني« 
برنامه اي است كه س��اختش نه لزوماً براي اين 
روزها كه در تمام سال و البته ايام بعد از كرونا نيز 

مي تواند در دستور كار قرار گيرد و با تغييراتي 
محتوايي و اجازه ارائه استعدادها در زمينه هايي 
تازه تر، هم فرصت را براي نمايش خلاقيت هاي 
جديد فراهم كن��د، هم پايه گ��ذار برنامه اي نو 
باشد كه مديران را مجاب به ساخت فصل هاي 

ديگرش كند. به راس��تي چه چيزي از اين بهتر 
كه با پيش��رفت و گس��ترش فضاي مجازي در 
ميان مردم ديگر لازم نيس��ت يك نفر مسافت 
طولاني را بابت نمايش استعدادهايش بپيمايد و 
هزينه هاي هنگفت را نيز روي دست سازندگان 

براي ساخت برنامه بگذارد. 
   بي انتها

»بي انتها« ديگر برنامه قابل توجه و البته كم هزينه 
اين روزهاي شبكه نسيم است كه سعي مي كند با 
نشستن پاي صحبت هاي دلي و بي تكلف آدم هاي 
شناخته ش��ده و ناش��ناخته آنها را وادار به بيان 
درونياتي از جنس ايمان و معنويت كند. بي انتها 
از جنس برنامه هايي مثل با حسين)ع( حرف بزن 
در فضايي بي ريا آدم هاي��ش را به تأملي معنوي 
در خود و رابطه شان با خدا و پيرامون وامي دارد 

و غفلت هاي ناشي از نشس��تن گرد روزمرگي و 
فراموشي روي وجود انس��اني را يادآور مي شود. 
صحبت چند كارشناس پيرامون موضوعي واحد 
هم از ديگر بخش هاي برنامه اس��ت كه آنجا نيز 
فضايي به دور از تصنع حكمفرماس��ت و آدم ها 
زلال تر از هميش��ه و ب��دون حائ��ل از خويش و 

درونياتشان حرف مي زنند. 
  رانما

از جمله ديگ��ر برنامه ه��اي با بودج��ه كم، اما 
تأثيرگذار شبكه نس��يم در اين ايام، »رانما« يا 
به عبارتي راديوي��ي تصويري ب��ود. رانما راوي 
حكايت هاي پندآم��وز زندگي مس��افران يك 
تاكسي درون شهري است و در هر قسمت سعي 
مي كند از طريق فضاي گفت وگوهاي رايج ميان 
راننده و مس��افران يك تاكس��ي درون شهري، 
روايتگر قصه هاي عبرت آم��وز و تأمل برانگيز با 
چاشني مضامين ديني باشد و تأثيرات مطلوب 
زندگي در سايه ايمان واقعي و عملي به خدا را در 

مدت زمان كوتاه يادآور شود. 
مرور برنامه هاي نامب��رده در واقع يادآوري اين 
نكته است كه برنامه هاي پربيننده لزوماً از دل 
هزينه هاي بس��يار و دكورهاي آنچناني حاصل 
نمي شود و مي توان با بودجه اي اندك، اما ايده اي 
درس��ت مثل آنچه س��ال قبل در قالب برنامه 
بي كرايه از شبكه نس��يم پخش شد، محصولي 

موفق و مطلوب نظر بيننده توليد كرد. 

برنامه هاي پربیننده لزوماً از دل هزينه هاي بسیار و دكورهاي آنچناني حاصل نمي شود و مي توان با بودجه اي اندك، اما ايده اي درست محصولي موفق و مطلوب نظر بیننده تولید كرد 

كم هزينه هاي مطلوب شبكه نسيم

از يك طرف ما به صورت دوركاري در 
حال انجام فعالیت هستیم و از طرف 
ديگر معمولاً پروژه هاي انیمیش�ن 
خروجي ش�ان فايل ه�اي حجیم و 
بزرگي هستند كه براي نقل و انتقال 
آنها ب�ه اينترنت پرس�رعت و يك 
حجم مصرفي ارزانقیمت نیاز داريم، 
ب�راي اينكه اي�ن رد و بدل ش�دن 
اطلاعات دچار مشكل و وقفه نگردد 

درخواست و مطالبه اينكه ما يك 
ش�بكه اختصاصي براي انیمیشن 
داشته باش�یم، مربوط به امروز و 
ديروز نیست، بلكه از مدت ها پیش 
چنین بحثي را مط�رح و مطالبه و 
بارها و بارها از طريق افراد مختلف 
طرح موضوع كرده ايم. از طرفي به 
نظر بنده خیلي هم مورد نیاز است؛ 
چون كیفیت تولیدات انیمیش�ن 
ايراني بدون هیچ اغراقي در سطح 
و تراز كشورهاي مطرح جهان است

وقتي در س�اخت برنام�ه اي پاي 
ارائ�ه و نماي�ش اس�تعدادهاي 
مردم�ي و عمومي مث�ل آنچه در 
عصر جديد موردنظر قرار گرفت، 
وس�ط باش�د، تقريب�اً نیم�ي از 
مس�یر توفیق پیموده شده است

م�ا مي توانی�م از تهدي�د ايجاد 
شده كرونايي بهترين و حداكثر 
اس�تفاده را ببري�م، ول�ي به هر 
حال م�ا ب�راي چنی�ن كاري به 
اينترن�ت پرس�رعت و حج�م 
بالا نی�از داريم. چ�ون همانطور 
كه گفت�م فايل تولی�دی و حجم 
اطلاع�ات رد و ب�دل ش�ده در 
عرصه انیمیش�ن اساساً بالاست

گفت و گوي »جوان« با رئیس هیئت مديره صنف انیمیشن استان تهران 

دولت از ظرفيت توليد و اشتغال انيميشن غفلت كرده است


